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и пользовательская релевантности, а также время, затрачиваемое на создание принципиальных схем, с применением 
интеллектуальной системы. Произведена предварительная оценка эффективности ИС для разработки АСУ СПТС.
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The article describes the creation of intelligent system as a method of efficiency increasing of control systems development 
for complex industrial-technical systems. Shows the structure and functioning process of intelligent system for control systems 
development for complex industrial-technical systems, as well as the determination method of efficiency criteria for this intelligent 
system. The intelligent system operates on the knowledge base core and when a user (control systems developer) sets required 
control system parameters in special specification form it creates principal scheme of the project automatically. The basic criteria 
that determine the intelligent system efficiency were formulated. There are systemic relevance, user relevance, as well as the time 
spent on the principal schemes creation with the use of the intelligent system. In addition, in this article the provisional efficiency 
estimation of the intelligent system for control systems development for complex industrial-technical systems was made.
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В статье «Алгоритмическое обеспечение классификации точечных дефектов листового стекла» рассматрива-
ются вопросы построения алгоритма классификации  данных дефектов и его применения в комплексе программ для 
анализа листового стекла на дефекты. При этом авторы делают основной акцент на реализации алгоритма классифи-
кации дефектов, который играет ключевую роль в работе системы. Статья начинается с введения, в котором в общих 
чертах описывается принцип работы комплекса программ идентификации точечных дефектов листового стекла и 
алгоритм их классификации  с использованием искусственной нейронной сети и эвристических правил определения 
типа дефекта. Рассмотрена блок-схема алгоритма и представлено его детальное описание. В конце статьи приведено 
взаимодействие предложенного программного комплекса с системой управления многостадийным  производством 
листового стекла и описание  инструментальных средств  разработки программного  комплекса.
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The article “Algorithmic classification of float glass spot defects” deals with issues of developing an algorithm for 
classification of these defects and its application in the program system for analyzing float glass for defects. The authors 
place primary emphasis upon the implementation of the algorithm for classification of defects which plays a key role in the 
operation of the system. The article starts with an introduction which provides a general explanation of the operating principle 
of the programs for identification of float glass spot defects and the algorithm of their classification using an artificial neural 
network and heuristic rules for identification of the defect type. A flow-chart of the algorithm as well as its detailed description 
are provided. At the end of the article, the interaction between the proposed program system and the control system of multi-
stage float glass manufacturing and software development tools of the program system are described.
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Современный уровень развития сложных систем, содержащих физические объекты, вызывает необ-
ходимость решения как теоретических, так и практических задач идентификации их критических состоя-
ний. Решение задач идентификации существенным образом определяется уровнем развития современных 
информационных технологий в области систем мониторинга и контроля, а также теоретических разработок 
в области описания состояний сложных систем. В работе предполагается разработка процедуры иденти-


